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ZAPIS STENOGRAFICZNY 

Wspólne posiedzenie 
Komisji Nauki, Edukacji i Sportu (32.) 

oraz Komisji Samorządu Terytorialnego 
i Administracji Państwowej (100.) 

w dniu 20 czerwca 2013 r.



Zapis stenograficzny jest tekstem nieautoryzowanym.

Porządek obrad: 

1. Rozpatrzenie wniosków zgłoszonych na 35. posiedzeniu Senatu do ustawy o zmia-
nie ustawy o systemie oświaty oraz niektórych innych ustaw.



(Posiedzeniu przewodniczy przewodniczący Komisji 
Nauki, Edukacji i Sportu Kazimierz Wiatr)

Przewodniczący Kazimierz Wiatr:

Szanowni Państwo, rozpoczynamy posiedzenie 
Komisji Nauki, Edukacji i Sportu oraz Komisji Samorządu 
Terytorialnego i Administracji Państwowej w sprawie roz-
patrzenia wniosków zgłoszonych do ustawy o zmianie usta-
wy o systemie oświaty oraz niektórych innych ustaw.

Chciałbym przypomnieć, że na wczorajszym posie-
dzeniu komisji został zgłoszony wniosek o przyjęcie usta-
wy bez poprawek, który otrzymał poparcie połączonych 
komisji. Podczas posiedzenia plenarnego Senatu zostały 
jednak zgłoszone wnioski przez pana senatora Zająca oraz 
moją skromną osobę i w związku z tym mamy poprawki. 
Proponuję, żeby pani legislator krótko nam je przedsta-
wiła…

(Główny Legislator w Biurze Legislacyjnym w Kancelarii 
Senatu Danuta Drypa: Panowie Przewodniczący! Szanowni 
Państwo! Poprawka pierwsza. Tutaj mamy…)

Przepraszam bardzo, jednak to opóźnienie zaskutko-
wało i nie przywitałem naszych gości, co jest absolut-
nie niedopuszczalne. Wcześniej już to robiłem, ale bar-
dzo subtelnie, teraz więc witam gorąco naszych gości 
z Ministerstwa Edukacji Narodowej, z panem ministrem 
Przemysławem Krzyżanowskim, podsekretarzem stanu 
na czele. Witam panią Beatę Pawłowską, zastępcę dyrek-
tora Departamentu Kształcenia Ogólnego i Wychowania, 
pana Aleksandra Tynelskiego, naczelnika wydziału, pana 
Grzegorza Pochopnia, dyrektora departamentu, i panią 
Joannę Rozwadowską, dyrektor Departamentu Prawnego 
MEN. Bardzo serdecznie witam panów senatorów. Witam 
panią legislator i sekretarzy komisji. I jeszcze raz bardzo 
przepraszam.

Bardzo proszę, Pani Legislator.

Główny Legislator 
w Biurze Legislacyjnym 
w Kancelarii Senatu Danuta Drypa:

Dziękuję, Panie Przewodniczący.
Wnioski zawarte w punkcie oznaczonym rzymską 

dwójką to wnioski o wprowadzenie do ustawy poprawek.

Poprawka pierwsza ma na celu wskazanie, że zapew-
nienie warunków do spełniania obowiązku odbycia rocz-
nego przygotowania przedszkolnego przez dziecko w wie-
ku pięciu lat, a także zapewnienie prawa do korzystania 
z wychowania przedszkolnego przez dzieci w wieku trzy 
i cztery lata jest zadaniem własnym gminy o charakte-
rze obowiązkowym. Czyli ta zmiana przepisu polega na 
dopisaniu, że jest to zadanie własne gminy o charakterze 
obowiązkowym.

Przewodniczący Kazimierz Wiatr:
Czy są pytania do pani legislator?
(Głos z sali: Ja mam pytanie.)
(Głos z sali: Ja chciałbym zgłosić wniosek.)
Bardzo proszę.

Senator Andrzej Matusiewicz:
Czy pani legislator nie uważa, że wszystkie zadania 

własne gminy mają charakter obowiązkowy?
(Główny Legislator w Biurze Legislacyjnym w Kancelarii 

Senatu Danuta Drypa: Wynika to już z konstytucji.)
Wynika to z ustawy o samorządzie gminnym i okre-

ślenie „o charakterze obowiązkowym” jest w tej sytuacji 
zbędne.

Przewodniczący Kazimierz Wiatr:
Pani legislator się zgadza z tą opinią.
Czy są inne pytania? Czy ktoś jeszcze chce zabrać głos 

w dyskusji?
Rozumiem, że przystąpimy do głosowania nad tymi po-

prawkami? Wczoraj apelowałem, żebyśmy trochę odłożyli 
wniosek o przyjęcie ustawy bez poprawek i odbyli dysku-
sję. Dzisiaj już niestety nie ma takiej możliwości, ponieważ 
zgodnie z Regulaminem Senatu musimy głosować nad tymi 
poprawkami w takiej kolejności, w jakiej są one zapisane. 
W tej sytuacji poddaję poprawki pod głosowanie.

Główny Legislator 
w Biurze Legislacyjnym 
w Kancelarii Senatu Danuta Drypa:
Przepraszam bardzo…
(Przewodniczący Kazimierz Wiatr: Tak?)
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Panie Przewodniczący, zgodnie z zestawieniem jako 
pierwszy jest poddawany pod głosowanie wniosek o przyję-
cie ustawy bez poprawek. W zależności od tego, jaki będzie 
wynik głosowania, następnie…

Przewodniczący Kazimierz Wiatr:
A ja dokładnie to powiedziałem.
(Główny Legislator w Biurze Legislacyjnym w Kancelarii 

Senatu Danuta Drypa: Aha, przepraszam.)
Nie wiem, czy zostałem wystarczająco dobrze zrozu-

miany, ale dokładnie to powiedziałem. Dziękuję za ten 
wtręt, bo tu jeszcze nastąpiła pewna autorefleksja. Bardzo 
prosiłbym pana ministra o zabranie głosu. Gdyby pan mi-
nister zechciał zabrać głos, to w tej chwili jest taki właśnie 
moment.

Panie Ministrze, czy chciałby pan zabrać teraz głos?

Podsekretarz Stanu 
w Ministerstwie Edukacji Narodowej 
Przemysław Krzyżanowski:
Tak. Odnosząc się do poprawki, która była wymieniana 

przed chwilą, i generalnie do całości, jako strona rządowa 
wnosimy o przyjęcie ustawy bez poprawek.

Przewodniczący Kazimierz Wiatr:
Panie Ministrze, pan nie ma uprawnień, żeby składać 

taki wniosek. Może pan co najwyżej komentować to, co 
się dzieje na tej sali. Bardzo prosimy o opinię dotyczącą 
tego, co powiedziała pani legislator, i tych poprawek. Czy 
rząd je popiera, czy ich nie popiera, czy uważa, że są dobre, 
czy są złe?

Podsekretarz Stanu 
w Ministerstwie Edukacji Narodowej 
Przemysław Krzyżanowski:
Rząd nie popiera tych poprawek.

Przewodniczący Kazimierz Wiatr:
Rozumiem. Bardzo dziękuję.
Panie Senatorze, bardzo proszę.

Senator Stanisław Hodorowicz:
Rozumiem, Panie Przewodniczący, że najpierw po-

winniśmy głosować nad punktem oznaczonym rzymską 
jedynką…

(Głos z sali: Tak.)
…czyli nad wnioskiem o przyjęcie ustawy bez popra-

wek. Jeżeli ten wniosek nie zostanie zaakceptowany, to 
przechodzimy do punktu oznaczonego rzymską dwójką, 
w którym kolejno rozpatrzymy poprawki. Rozpatrywanie 
poprawek, jeśli to głosowanie będzie miało inny wynik, 
nie ma sensu.

Przewodniczący Kazimierz Wiatr:
Panie Senatorze, ja to już powiedziałem przed chwilą, 

a pani legislator to jeszcze raz powtórzyła, tak że tu nie ma 
między nami różnicy.

(Senator Stanisław Hodorowicz: Jest różnica, bo już 
zaczęliśmy procedować nad wnioskiem z poprawkami.)

Nic podobnego. Ja prosiłem panią legislator o przed-
stawienie wniosków. Nic poza tym.

Senator Ryszard Górecki:
Nie wszyscy rozumieją, o co chodzi w tych popraw-

kach, dlatego nie wiedzą, jak się do nich odnosić. Najpierw 
trzeba by zreferować, co zawierają poszczególne poprawki, 
i dyskutować o tym, czego dotyczą.

Przewodniczący Kazimierz Wiatr:
Proszę państwa, zasada procedowania na posiedzeniu 

komisji, jak i w Senacie jest taka, że najpierw przedstawia-
my stan rzeczy – robi to albo wnioskodawca albo mini-
sterstwo – następnie wypowiada się legislator, a następnie 
przystępujemy do czynności formalnych. Głosowanie, 
o którym mówi pan senator, ma charakter formalny i zaraz 
je rozpoczniemy.

(Rozmowy na sali)
Tak? Rozumiem, że przynajmniej przez część zgroma-

dzonych osób jestem zrozumiany.
Przystępujemy do głosowań formalnych i najpierw bę-

dziemy głosować nad wnioskiem o przyjęcie ustawy bez 
poprawek.

Czy w tej sprawie są odmienne wnioski? Nie ma.
Zarządzam więc głosowanie nad przyjęciem tej ustawy 

bez poprawek.
Kto jest za? Proszę o podniesienie ręki. (12)
Kto jest przeciw? (5)
Czy ktoś się wstrzymał od głosu? (0)
12 senatorów głosowało za przyjęciem ustawy bez po-

prawek, 5 – przeciw, nikt nie wstrzymał się od głosu.
A zatem połączone komisje, Komisja Nauki, Edukacji 

i Sportu oraz Komisja Samorządu Terytorialnego 
i Administracji Państwowej, poparły wniosek o przyjęcie 
ustawy bez poprawek.

Czy w tej sprawie ktoś chciałby jeszcze złożyć oświad-
czenie lub wniosek?

W takim razie ja jeszcze mam gorącą prośbę do pana 
ministra, ponieważ wczoraj na posiedzeniu plenarnym za-
dałem pani minister trzy pytania – a właściwie cztery, bo 
jedno było podwójne – i otrzymałem odpowiedź tylko na 
jedno. Nie chciałbym utrudniać dzisiejszego posiedzenia, 
ale gdyby pani minister odpowiedziała mi na pozostałe 
pytania na piśmie… Wczoraj też nie chciałem utrudniać 
posiedzenia, dziś więc bardzo o to proszę.

Czy jeszcze w sprawie dzisiejszego porządku obrad 
ktoś ma jakieś wnioski? Nie.

W takim razie informuję, że wyczerpaliśmy porządek 
obrad.

(Głos z sali: A sprawozdawca?)
Oczywiście, proszę poczekać, bo musimy wyznaczyć 

sprawozdawcę.
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Wzorem wczorajszego dnia zaproponuję pana senatora 
Wacha.

Czy wyraża zgodę? Czy połączone komisje akceptują 
tę sytuację?

(Głosy z sali: Tak.)
W takim razie informuję, że wyczerpaliśmy porządek 

obrad.

Bardzo dziękuję naszym gościom z panem ministrem 
na czele. Dziękuję panom senatorom, sekretarzom, pani 
legislator.

Zamykam posiedzenie połączonych Komisji Nauki, 
Edukacji i Sportu oraz Komisji Samorządu Terytorialnego 
i Administracji Państwowej.

Dziękuję bardzo.
 
 

(Koniec posiedzenia o godzinie 8 minut 45)
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